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svim goru}im i va`nim temama iz sistema odbrane, Vojske i dru{tva, o
reformi, aferama, zakonima, ali i o politici koja natkriquje sve to,
razgovarali smo sa Borislavom Banovi}em, predsednikom Odbora za
odbranu Skup{tine Srbije i Crne Gore.
Gospodine Banovi}u, koje su nadle`nosti Odbora za odbranu Skup{tine
SCG, na ~ijem ste ~elu?
– Kao {to je uobi~ajeno za parlament i wegova radna tijela, i na{ od-

bor ima definisane nadle`nosti, prvenstveno u oblasti dono{ewa zakona i
kontroli rada izvr{ne vlasti, odnosno sprovo|ewa utvr|ene politike. To su
dva osnovna pravca na{eg djelovawa. ^iwenica je da struktura dr`avne za-
jednice opredjequje obim na{e funkcije u mnogo ~emu. Wene nadle`nosti su
upravo najvi{e u oblasti odbrane i Vojske, tako da je na{ odbor jedan od
onih koji bi trebalo da ima i najvi{e posla i zna~ajnu funkciju me|u odbo-
rima u Skup{tini. Na`alost, u zakonodavnoj oblasti nijesmo imali mnogo
posla u ovu godinu i po dana otkako je formiran, jer u tom dijelu proces re-
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Osnovne vojne funkcije
i daqe se obavqaju na
na~in koji je potreban 
i po`eqan. Zadivquju}a
je spremnost tih qudi 
da se `rtvuju, da u
lo{im uslovima
kvalitetno rade svoj
posao, ali se pokazuje, 
i u jedinicama 
na terenu jasno vidi {ta
zna~i ka{wewe u
reformama. Sve je 
mawe rezervi i unutar
dru{tva i unutar Vojske.
Zaista je {teta {to oni
koji su rukovodili
reformom i politi~ki
nijesu vi{e doprinijeli.
Samo podatak da smo u
posqedwih pet godina
promijenili pet
ministara odbrane
ukazuje da tu nedostaje
{iri dru{tveni
konsenzus, politi~ki
konsenzus  u odnosu na
sistem odbrane, VSCG i u
odnosu na reformu koja
treba da se sprovede. 



u nedavnoj izjavi ministra odbrane da se mo`da ipak ~eka na
strate{ke dokumente koji nedostaju - Strategijski pregled od-
brane i Vojna doktrina, kojima }e tako|e biti definisana osnov-
na pitawa odbrane, kako bi se te definicije kasnije operacio-
nalizovale Zakonom. Pretpostavqam da su to dva osnovna raz-
loga zbog kojih u Skup{tini nijesmo dobili Nacrt zakona, iako je
jo{ pro{le godine ministar prognozirao i najavqivao da }e Za-
kon biti usvojen krajem 2004. ili po~etkom 2005. godine. Me|u-
tim, to jo{ nije ura|eno i to je jedan od problema.

Koliko nedostatak Zakona i drugih normativnih akata i
wihovo sporo dono{ewe ko~i sprovo|ewe reforme siste-
ma odbrane?
– U toj oblasti postoje jo{ va`e}i zakoni, ali je neka wihova

rje{ewa vrijeme poni{tilo. Ona se ne uklapaju u reformu i na
neki na~in je usporavaju. Znam da je pitawe racionalizacije moglo
biti mnogo boqe sprovedeno da su u Zakonu postojala neka boqa i
primjerenija rje{ewa i povodom otpusta, i prilikom penzionisa-
wa i mnogih drugih stvari koje su se mogle ranije rije{iti. Iskre-
no mislim da se ne mo`e tra`iti alibi za ka{wewe u procesu re-
forme. Mi smo u posqedwih 10–15 godina mnoge stvari radili na
osnovu politike i politi~kih rje{ewa, poku{avaju}i da na|emo
kompromis, nekada i pogre{an, ~esto i mimo zakona, pa je, ~ini mi
se, nedostatak zakona postao alibi za ka{wewa i neodlu~nost. U
svakom slu~aju zakoni su neophodni i po`eqno je da se na osnovu
wih donose odgovaraju}e odluke. Tada }e sve biti mnogo regularni-
je i jasnije. 

U proceduri je i Nacrt zakona o demokratskoj i civilnoj
kontroli Vojske SCG, koji su pripremili eksperti Centra
za civilno-vojne odnose, uz podr{ku Misije Oebsa u SCG.
U ~emu je su{tina tog novog zakona?
– Odbor je inicijator i nosilac tog posla i Zakon se pripre-

ma pod pokroviteqstvom Odbora. Mi smo zajedno sa Oebsom for-
mirali radnu grupu u kojoj su predstav-
nici tih institucija, ali i predstavni-
ci Uprave za odbranu Srbije, Uprave
za odbranu Crne Gore i Ministarstva
odbrane. Sada smo u zavr{noj fazi. Sa
radnom verzijom tog zakona uskoro }e-
mo iza}i pred Odbor i {iru javnost. A
onda o~ekujemo da se ukqu~i i stru~na
javnost: fakulteti odbrane, instituti
prava, nevladine organizacije. Dakle,
to nije zavr{na verzija, ve} radna koja
tek sada ide u raspravu i proceduru i
mi o~ekujemo daqa unapre|ewa. 

Ono {to je najva`nije i ~emu se
nadam, kao predsjednik Odbora, a i za-
to {to sam sa svojim kolegama podr`ao
izradu ovog zakona, jeste upravo to da
defini{emo i formalizujemo ulogu
u~esnika u demokratskoj civilnoj kon-
troli. Mi tu nemamo razvijenu praksu,
a ni tradiciju kao neke druge zemqe.

Postoje zemqe koje uop{te nemaju ni poslovnike, ni zakone, ni
pravilnike civilne kontrole, nego je sprovode na osnovu sop-
stvene tradicije. Primjera radi, u Finskoj su nam rekli da ne-
maju nikakve pismene dokumente koji reguli{u ovaj problem.
Ipak, u pola no}i poslanik ili neko drugo nadle`no lice ili
predstavnik politi~ke institucije mo`e da zove i da tra`i 
najstro`e ~uvanu informaciju, a odgovorni za to du`ni su da je
daju, {to je tekovina tradicije koju mi u ovoj oblasti nemamo. 

S druge strane, nemamo ni odre|ene propise kao drugi. Po-
{to je za sve ovo potrebno vrijeme, mi smo shvatili da je nu`no
da imamo bar tu jednu odredbu i ona je u Ustavnoj poveqi, gdje
stoji – da je Vojska pod demokratskom civilnom kontrolom. U na-
{em skup{tinskom poslovniku donekle je razra|eno, ali opet
uop{teno, kako se ta kontrola sprovodi, a tu su i zakoni o koji-
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forme kasni. Nijesmo imali raspravu o kqu~nim zakonima iz
oblasti reforme odbrambenog sistema, Zakona o odbrani i
Zakon o Vojsci. Me|utim, imali smo raspravu o ve}em broju bi-
lateralnih sporazuma Vojske, Ministarstva odbrane i SCG sa
drugim zemqama i me|unarodnim organizacijama. Ta nadle`nost
bila je i osnova na{eg rada u proteklom periodu. 

Moram re}i da smo mi tu, u stvari, bili pioniri na neki
na~in. ^iwenica je da je i u ranijim dr`avama, SFRJ, SRJ, po-
stojao Odbor za odbranu i bezbjednost. Me|utim wegova uloga
i zna~aj nijesu bili takvi kakvi bi trebalo da budu. Ne mogu re-
}i ni da je i na{ odbor rije{io sve te probleme, ali se mi za-
ista trudimo i te`imo ka boqem, za razliku od jednopartijskih
sistema gdje to nije moglo biti izra`eno. Mi smo se u protekloj
godini, posvetili postavqawu na{e obuke i na{ih kompetenci-
ja na vi{i nivo. Sada radimo na normativnom u~vr{}ewu funk-
cije nadzora i kontrole, a i operativno i prakti~no poku{ava-
mo da odradimo sve {to je potrebno, {to je kvalitativan pomak
u odnosu na raniji period, ali to nije dovoqno da bi mogli re-
}i da Skup{tina, pa i na{ odbor, u punom smislu ispuwavaju
svoje obaveze i nadle`nosti.

Za{to se u nadle`nosti Odbora ne nalazi i bezbjednosna
funkcija?
– Zato {to je bezbjednosna funkcija u nadle`nosti dr`ava

~lanica. Beogradskim sporazumom, kasnije Dr`avnom poveqom, dr-
`avnoj zajednici prenijeta su u nadle`nost pitawa odbrane, ali
ne u cjelosti. Jedan mawi dio, kao {to su to civilna za{tita i ci-
vilna odbrana, ostao je da se reguli{e iskqu~ivo na nivou dr`ava
~lanica. Ve}i dio sistema odbrane je, ipak, u nadle`nosti dr`av-
ne zajednice i zbog toga je funkcija na-
{eg odbora ograni~ena samo na ono
{to je u nadle`nosti na{eg parlame-
nta i DZ, dok na nivou dr`ava ~lanica,
u parlamentu Srbije i Crne Gore, po-
stoje odbori koji se bave pitawima
bezbjednosti u {irem zna~ewu, ali u
u`em zna~ewu u odnosu na policiju i
bezbjednosne strukture. Na nivou zajed-
nice nema savezne policije, kao {to je
to bilo nekad, i bezbjednosnih struktu-
ra, osim odbrambenih. Postoji segment
slu`bi Bezbjednosne agencije, Vojnobe-
zbjednosne agencije i sli~nih slu`bi u
Ministarstvu spoqnih poslova, {to ~i-
ni u`i bezbjednosi aspekt na nivou dr-
`avne zajednice, a wega pokriva Komi-
sija za kontrolu slu`bi bezbjednosti,
formirana posebnim Zakonom u na{em
parlamentu.

Razmatrawe Zakona i drugih aka-
ta o pitawima koja se odnose na Vojsku SCG jedan je od te`i-
{nih zadataka u radu Odbora. Trenutno je u javnoj raspravi
nekoliko veoma va`nih zakonskih prijedloga, kao {to su Za-
kon o odbrani, Vojsci, slu`bama bezbjednosti. Kada }e se ti
zakoni na}i pred Skup{tinom dr`avne zajednice?
– Ne bih smio da odre|ujem nove rokove, jer je to u nadle-

`nosti Ministarstva odbrane, a imam i dozu opreza. Ti zakoni
nama jo{ nijesu upu}eni. Oni se jo{ nalaze u strukturama Mini-
starstva odbrane i razra|uju se. Bila je preliminarna raspra-
va, ali ne u Skup{tini, nego u MO po~etkom jeseni. Pokazalo se
da postoji odre|eni broj pitawa i dilema unutar samog Mini-
starstva. Prisustvovao sam jednom dijelu tih rasprava i ~uo da
postoje razli~ita vi|ewa, tako da se sada radi na svo|ewu i usa-
gla{avawu otvorenih pitawa. Pretpostavqam da je drugi razlog

Iskreno mislim da se ne mo`e tra-
`iti alibi za ka{wewe u procesu re-
forme. Mi smo u posqedwih desetak go-
dina mnoge stvari radili na osnovu po-
litike i politi~kih rje{ewa, poku{ava-
ju}i da na|emo kompromis, nekada i po-
gre{an, ~esto i mimo zakona, pa je, ~ini
mi se, nedostatak zakona postao alibi
za ka{wewa i neodlu~nost. U svakom
slu~aju zakoni su neophodni i po`eqno
je da se na osnovu wih donose odgovara-
ju}e odluke. Tada }e sve biti mnogo regu-
larnije i jasnije. Mislim da se neke
stvari mogu ve} sada zavr{iti i da po-
stoje}i zakoni nijesu smetwa.
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– Osim zadovoqstva {to smo ostvarili komunikaciju sa voj-
nicima i starje{inama i neposredan uvid u situaciju, mada se to
ne mo`e u potpunosti ste}i na osnovu dvije, tri posjete, ostaje uti-
sak zabrinutosti zbog stawa u kome je sistem odbrane u cjelini, a
posebno Vojska. Nije nikakva tajna da tu ima velikih problema:
materijalne, egzistencijalne prirode, sa borbenom gotovo{}u,
opremqeno{}u, sa sredstvima logistike i sredstvima za rad. Me-
|utim, ono {to ostavqa dragocijen i ohrabruju}i utisak jeste da
sve te te{ko}e u kojima se nalazi Vojska nijesu uticale na osnovne
vojne funkcije. One se i daqe obavqaju na na~in koji je potreban i

po`eqan.
Zadivquju}a je spremnost tih qudi

da se `rtvuju, da u lo{im uslovima kva-
litetno odrade svoj posao, ali se poka-
zuje, i u tim jedinicama na terenu jasno
vidi, {ta zna~i ka{wewe u reformama.
Koliko je bolno smawewe sa 90.000 qu-
di, koliko je bilo u doskora{wem peri-
odu pripadnika Vojske, na 40.000, kako
to izgleda kad nema finansijskih sred-
stava za opravku oru|a i tehnike. Poka-
zuje se koliko je {tetno {to nijesmo ne-
ke reformske korake uradili prije tri
-~etiri godine, nego smo ih zbog raznih
okolnosti, i van i unutar Vojske i unutar
sistema odbrane, dakle, zbog politi~kih
i odbrambenih okolnosti, ostavqali i
odlagali. Sada ih je po mojoj ocjeni te`e
rije{iti. Sve je mawe rezervi i unutar
dru{tva i unutar Vojske i zaista je {te-
ta {to oni koji su rukovodili reformom

i politi~ki  nijesu vi{e doprinijeli. Samo podatak da smo u po-
sqedwih pet godina promijenili pet ministara odbrane ukazuje na
to da tu nedostaje {iri dru{tveni konsenzus, politi~ki konsenzus
u odnosu na sistem odbrane, VSCG i u odnosu na reformu koja tre-

ba da se sprovede. Jer je upravo takav
konsenzus – preduslov za reformu.

Kakva je saradwa i komunikacija Od-
bora sa Ministarstvom odbrane
SCG?
– I u periodu dok je bio ministar
Davini}, mi smo imali odre|enu

saradwu. On je prisustvovao sjednicama
Odbora i redovno nas informisao o ra-
du Ministarstva odbrane. Ali smo sa
druge strane imali periode kada nijesmo
dobijali odgovore na postavqena pita-
wa. Tra`imo dokument, tra`imo izvje-
{taj ili informaciju o aktivnostima
Ministarstva i Vojske i to ne dobijemo,
da bi se sada ponovo komunikacija po-
boq{ala. Ne bih samo na osnovu mjesec
dana davao neki sud, ali se mo`e re}i da
je po~etak dobar.

Da li je Odbor bio obavije{ten o pla-
novima Ministarstva odbrane za
nabavku velike koli~ine opreme
od “Proizvodwe Mile Dragi}” iz
Zrewanina? [ta je Odbor kon-
kretno preduzeo na rasvjetqavawu
te afere?
– [to se ti~e pitawa nabavke, Od-
bor, na`alost, nije bio obavije-

{ten. Izostalo je upravo ono {to smo
tra`ili od po~etka, od kada smo formi-
rani – da nas Ministarstvo informi{e

INTERVJU

ma govorimo. Postoje neke institucije demokratske civilne kon-
trole u Zakonu o Vojsci i odbrani, ali su one ve} prevazi|ene i
nedovoqne i zbog toga smo odlu~ili da poja~amo ulogu i poziciju
svih u~esnika demokratske i civilne kontrole i da tako pomogne-
mo Parlamentu, Ministarstvu odbrane, Savjetu ministara i
VSO da defini{u svoje uloge.

[ta je sve preduzeto da Odbor
mo`e sprovoditi kvalitetnu
parlamentarnu kontrolu, kako
mu to postoje}a zakonska regu-
lativa omogu}ava? Da li ste za-
dovoqni stepenom kori{}ewa
te mogu}nosti?
– Prvo smo radili na normativ-

nom izgra|ivawu na{e pozicije kon-
trolne funkcije i wenom ugra|ivawu
u Zakon, drugo je paralelni poku{aj
u praksi. Do sada smo odr`ali 16
sastanaka, ako ne grije{im, svakog
mjeseca jednu sjednicu Odbora, na
kojima smo raspravqali o odre|e-
nim pitawima iz ove oblasti, bilo
da su to sporazumi i akti, zakonski
ili ugovorni, bili da su izvje{taji o
radu Ministarstva ili izve{taji o
radu u Vojsci. Mislim da su po~etni
koraci vaqano napravqeni. Prvi put u istoriji Vojske obi{li
smo jedinice kao parlamentarci, tako da je to za nas iskustvo i
saznawe vi{e koje se ne mo`e u~iti iz tekstova, ve} se mora do-
`ivjeti. Moramo i mi neke stvari zasnovati na li~nom iskustvu
i shvatiti gdje smo grije{ili i {ta
mo`e da se unaprijedi. To je kori-
sno i za rad Ministarstva. 

Bilo je propusta u komunikaciji
Odbor–Ministarstvo. Rano je jo{ re-
}i, ali ~ini mi se da su neke stvari
krenule urednijim tokom s dolaskom
novog ministra odbrane i nadam se da
je to naznaka neke boqe prakse koja bi
bila u obostranom interesu. Siguran
sam da se mnogi problemi u MO, i ne-
ke afere koje su se dogodile, ne bi is-
poqili  onako kako jesu, da su taj od-
nos i demokratska kontrola bili bo-
qe uvezani i da je {iri krug qudi i in-
stitucija imao uvid u to {to se radi.
Onda bi bilo mawe prostora za gre-
{ke, namjerne i nenamjerne, i u Mini-
starstvu i u Vojsci.

U nekoliko navrata predstavni-
ci Odbora imali su priliku da
neposredno sagledaju uslove u
kojima `ive i rade pripadnici
Vojske SCG. Posqedwa posjeta
jedinicama Vojske bila je u mar-
tu ove godine, u Kopnenoj zoni
bezbjednosti. Kakva su zapa`a-
wa i utisci parlamentaraca
nakon tih posjeta i kada }e
predstavnici Odbora, kako se
to vojni~kim rje~nikom ka`e,
ponovo na teren, u parlamen-
tarnu kontrolu?

Mi nemamo razvijenu praksu, a ni
tradiciju, kao neke druge zemqe. Postoje
zemqe koje uop{te nemaju ni poslovnike,
ni zakone, ni pravilnike civilne kon-
trole, nego je sprovode na osnovu sop-
stvene tradicije. Primjera radi, u Fin-
skoj su nam rekli da nemaju nikakva pi-
smena dokumenta koja reguli{u ovaj pro-
blem. Ipak, u pola no}i poslanik ili ne-
ko drugo nadle`no lice ili predstavnik
politi~ke institucije mo`e da zove i da
tra`i najtajniju informaciju, a odgovor-
ni za to du`ni su da je daju, {to je teko-
vina tradicije koju mi u ovoj oblasti ne-
mamo.

HA[KI OPTU@ENICI
Od dono{ewa Zakona o saradwi sa Ha{kim

tribunalom u Ministarstvu odbrane i VSCG raz-
ra|eni su mehanizmi, nadle`nosti i odgovorno-
sti za tu saradwu. Izme|u ostalog, svaki starje-
{ina odgovoran je da se u objektu koji je u wego-
voj nadle`nosti ne kriju optu`ena lica.

Zadatak VBA je da utvrdi da li to neko ra-
di tajno, ta~nije, da li u vojnim objektima pri-
krivaju optu`ene ili im pru`aju bilo kakvu vr-
stu podr{ke. U aprilu 2003. godine, po nare|e-
wu tada{weg ministra odbrane, sprovedena je
detaqna istraga i nije se do{lo do podataka,
niti do bilo kakvih indicija da se u vojnim
objektima kriju optu`eni, a ni do toga da su pri-
padnici Vojske na bilo koji na~in ukqu~eni u
wihovo skrivawe. 

Od 2003. do sada bilo je mnogo iznenad-
nih kontrola vojnih objekata i nema indikativ-
nih podataka. Preduzimane su i kontrole na
osnovu podataka dobijenih od raznih struktura,
kojie ni u jednom slu~aju nisu bile opravdane.
Zato tvrdimo da se niko od ha{kih optu`enika
ne krije u vojnim objektima i da pripadnici Voj-
ske nisu ukqu~eni u wihovo prikrivawe. 

Napomiwem da penzionisani oficiri ni-
su vi{e u nadle`nosti VBA, ali u na{em radu
nismo do{li do podataka da je neko od wih
ukqu~en u skrivawe ha{kih optu`enika. 



o svim aktivnostima u  wegovom radu  i radu Voj-
ske. Svakako da su jedna od zna~ajnih aktivnosti
i planovi nabavke opreme. U wima se jasno vidi
kako se ostvaruje i politika reforme i politi-
ka odbrane. To je uobi~ajeni vid kontrole u dru-
gim zemqama, ali na`alost ne i u SCG. Mi nije-
smo imali uvid u nabavke, postavqali smo pita-
wa usmeno ministru o tome {ta se radi, ali ni-
jesmo dobijali pravi odgovor. 

Kada se sama afera desila, ja sam kao
predsjednik Odbora tra`io da se dostavi in-
formacija, a dobili smo je prije dvadesetak da-
na. To je vi{e nego dug period, za to nema oprav-
dawe. Mi iz Odbora nijesmo u{li u politizaci-
ju tog slu~aja i dodavawa nepotrebnih negativnih
efekata, koji su se ~uli u javnosti, nego smo na
pravi na~in sa~uvali funkciju koju Odbor treba
da ima i wegov odnos prema takvim i sli~nim
stvarima. Na nama je da polako, ali studiozno
sagledavamo problem, jer mi nijesmo inspekcij-
ski i izvr{ni organ, a ni sudski, nego samo poli-
ti~ki. Mi treba da se opredijelimo i utvrdimo
da li je tu bilo propusta u sprovo|ewu i izvr{a-
vawu zakonskih procedura. Na nama je da proci-
jenimo i da li su te procedure dobre. Stekao sam
utisak da ima propusta u sistemu i proceduri na-
bavke, u pitawima kako se odlu~uje, kako se sabi-
raju informacije, kako se sabiraju potrebe i ka-
ko se na osnovu wihove analize pravi plan i u
krajwem - kako se odlu~uje. Mi }emo na Odboru
imati mirniju raspravu. Sada svako treba da
uradi svoj dio posla i u Ministarstvu i u Vojsci,
a mi }emo raditi svoj, sve sa zajedni~kim ciqem
da se radi zakonito, i u funkciji dru{tva i u funkciji odbrane.

Kakva su zapa`awa i ocjene Odbora o dosada{wem radu
Fonda za reformu sistema odbrane dr`avne zajednice? Da
li je ta institucija Savjeta ministara ostvarila svoju funk-
ciju i ispunila o~ekivawe?
– Bio sam jedan od onih koji je kritikovao wegovu ustavnost i

poziciju. Fond i daqe nema mjesta u normama koje postoje po Ustav-
noj poveqi, po utvr|enom na~inu finansirawa dr`avne zajednice
i Vojske, po utvr|enim zakonima. On
jeste kompromis, ja mislim ne ba{ us-
pio, da se prona|e rje{ewe za re-
formu i socijalne probleme u Vojsci
u situaciji nedostatka sredstava. U
Crnoj Gori Fond se pokazao pozitiv-
nim, ali ne i u Srbiji. Mislim da bi
to finansirawe trebalo uvesti u bu-
xet – i ozakoniti ga.

Da li se na sjednicama Odbo-
ra raspravqalo o te{kom ma-
terijalnom polo`aju Vojske i
niskom `ivotnom standardu
wenih pripadnika?
– Mi smo se na Odboru u neko-

liko navrata bavili pitawima iz ove
oblasti. Me|utim, sjednica koja je bi-
la zakazana, a na ~ijem je dnevnom re-
du bilo finansirawe Vojske po~etkom
ove godine i na koju smo pozvali predstavnike Ministarstva fi-
nansija Srbije i Ministarstva finansija Crne Gore, propala je
jer poslanici nijesu do{li. Nijesmo imali kvorum i potrebnu ve-
}inu da o tome raspravqamo, a to nam se desilo jo{ jednom. Ve} ta-
da sam mislio da se radi o namjernoj opstrukciji politike, pojedi-
nih partija i poslanika. Obratio sam se tim povodom i Skup{tini

tra`e}i od wenog
predsjednika da mi na

politi~ki na~in obezbjedi
uslove, da razgovara sa predstavnici-

ma politi~kih partija iz Srbije o tim pro-
blemima, da obezbjedi prisustvo poslanika i

omogu}i uslove kako bismo mogli da radimo. Tu su se stvari donekle
popravile. Ova pitawa se moraju na}i na dnevnom redu na{ih sjed-
nica, o wima se mora raspravqati. 

S druge strane mislim da je pro-
pust bio, i jo{ uvijek postoji i kod Mi-
nistarstva odbrane, to {to smo dosta
kasno dobili finansijski plan i
prijedlog za 2006. godinu. Tek po{to je,
slobodno mogu re}i, bio skoro usagla-
{en, tako da nijesmo mogli uticati na
wega. Iz toga se vidi da ni izvr{na
vlast, ni Vojska i Savjet ministara, s
jedne strane, a sa druge Skup{tina, ne
pridaju zna~aj Odboru i nama kao po-
slanicima. Ne pridaju onaj zna~aj koji
moramo imati u parlamentarnom si-
stemu.

Odbor je u proteklu godinu i po dana
imao i ve}i broj susreta sa parla-
mentarnim delegacijama stranih ze-
maqa i predstavnicima institucija
Me|unarodne zajednice. Kakvi su re-

zultati tih aktivnosti?
– Mislim da su rezultati prili~no povoqni i da smo mi iz

razgovora sa kolegama koje imaju znatno vi{e iskustva od nas mo-
gli ~uti dosta interesantnih savjeta i informacija o tome kako se
parlamentarna kontrola sprovodi. ^ini se da je tu bilo i nekih
{irih efekata, jer smo u otvorenim susretima i razgovorima te
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Svjesni smo da pitawe reformi i mo-
dernizacije Vojske treba rije{iti, bez ob-
zira na to kako }e se stvari odvijati, i da
li }e biti jedna ili dvije dr`ave, jedna ili
dvije vojske. Vojska treba da bude prilago-
|ena svom dru{tvu, rizicima, bezbjednosnim
opasnostima, da bude moderna, efikasna i
reformisana. Poma`em, zajedno sa kolega-
ma koje sli~no misle, da se taj proces obavi
i ubrza, ne zbog politi~kog, ve} zbog op{teg
ciqa. Va`no je da se ~itav proces reforme
Vojske i pitawe dr`avne zajednice zavr{e
na demokratski na~in.



qude informisali o stawu u na{oj zemqi, predo~ili smo im na{e
potrebe da se podr`i reforma, a uputili smo ih i na to koja nam je
vrsta wihove pomo}i potrebna.

Koliko je Srbija i Crna Gora danas blizu pristupawu
evroatlantskim bezbjednosnim integracijama?
– Najlak{e bi se moglo objasniti odgovorom na pitawe – ko-

liko smo blizu predaji ha{kih optu`enika. Ali nijesam siguran da
je odgovor tako jednostavan. Kada nam se iz Partnerstva za mir i
drugih sistema kolektivne bezbjednosti i organizacija predo~ava
ono {to treba da uradimo da bismo bili u tom sistemu, onda se
nazna~ava da je to prvi uslov. Mislim da je su{tina tu, ali je pita-
we koliko je to vremenski blizu. Li~no sam se nadao da }e to biti
rije{eno prije dvije, tri godine. Na`alost, to se nije desilo. Kad
su u pitawu drugi uslovi mislim da u wima ima pomaka i mislim da
na osnovu tih elemenata ne bi bilo posebnih problema i prepreka
za na{e prikqu~ewe. Me|utim, politi~ki razlozi i daqe stoje i ja
kao politi~ar iz Crne Gore imam jo{ ve}u dozu kriti~kog odnosa
prema tom pitawu i onima koji su morali da ga rije{e. Dosta je
vremena izgubila politika u Srbiji u nedefinisanom stavu, da bi
se poslije dvije godine do{lo do onog koji je postojao u Srbiji za
vrijeme vlade gospodina \in|i}a. Dakle, kasnije je tu bilo nekog
redefinisawa, ali se ponovo do{lo na isto. Mi smo dvije godine
izgubili u toj oblasti saradwe sa inostranim partnerima, koja je
neophodna i bitna ne zbog wih ve} zbog na{e bezbjednosti. Nadam
se da }e se i to pitawe najskorije rije{iti. Mada i daqe ostaju
otvorena dr`avno-politi~ka pitawa i ona bitno uti~u i na na{e
integracije i na proces reformi i stawe u Vojsci. ^ini mi se da
}e naredni period biti te`ak, jer je zgusnut raznim odlukama iz te
oblasti, ali je dobro {to smo kona~no do{li do toga.

Vjerujete li u opstanak dr`avne zajednice, budu}i da ste
bili u komisiji za pisawe Ustavne poveqe?
– Da za ~itaoce “Odbrane” budem otvoren i jasan – ja sam

pripadnik politi~ke opcije i politi~ke strukture koja zagovara
posebnu dr`avnost i nezavisnost i Srbije i Crne Gore jo{ od de-
vedesetih godina. Sada sam jo{ vi{e ubje|en da je bilo mnogo bo-
qe da smo to obavili onda, jer bi danas stvari boqe tekle. 

Mislim da je rje{ewe i za Srbiju i za Crnu Goru da budu sa-
mostalne dr`ave, da sara|uju u svim oblastima u kojima je to po-
trebno, a siguran sam i da bi ta saradwa bila mnogo boqa nego
{to je sada. Imao sam potrebu da ka`em va{im ~itaocima {ta mi-
sli predsjednik Odbora za odbranu o tim pitawima, ra~unaju}i da
}e oni poku{ati da u prizmi mog politi~kog stava sagledaju  i dru-
ge moje stavove. 

S druge strane, poziciju predsjednika Odbora poku{ao sam,
ne znam da li sam u tome uspio, da sa~uvam u tom smislu od svog po-
liti~kog stava o pojedinim pitawima, a to je u~inio i jedan broj
mojih kolega. Svjesni smo da pitawe reformi i modernizacije Voj-
ske treba rije{iti, bez obzira na to kako }e se stvari odvijati, i
da li }e biti jedna ili dvije dr`ave, jedna ili dvije vojske. Vojska
treba da bude prilago|ena svom dru{tvu, rizicima, bezbjednosnim
opasnostima, da bude moderna, efikasna i reformisana.
Poma`em, zajedno sa kolegama koje sli~no misle, da se taj proces
obavi i ubrza, ne zbog politi~kog, ve} zbog op{teg ciqa. Va`no je
da se ~itav proces reforme Vojske i pitawe dr`avne zajednice za-
vr{e na demokratski na~in. Mislim da smo kao dru{tvo zreli za
to, nadam se da i ve}ina politi~kih aktera u Crnoj Gori i Srbiji
ima tu vrstu zrelosti da proces razdvajawa ili proces opstanka
zajednice odrade na civilizovan i odgovoran na~in, prije svega
prema svom narodu. To je najva`nije. 

Slobodan VU^INI]

SLU@EWE VOJNOG ROKA
VRHUNSKIH SPORTISTA

NAGRADA ZA @IVOTNO DELO 
DR PREDRAGU PEJ^I]U

1. januar  2006.12

INTERVJU

UKRATKO

Ministar odbrane SCG Zoran Stankovi} razgovarao je sa
predstavnicima Olimpijskog komiteta SCG Ivanom ]urkovi}em i
Predragom Manojlovi}em o tretmanu vrhunskih sportista kada je
re~ o slu`ewu vojnog roka. Kao jedno od re{ewa istaknuta je mo-
gu}nost da se spisak ustanova, odre|enih za slu`ewe vojnog roka
u civilnoj slu`bi, dopuni i nekim od sportskih objekata.

Bilo je re~i i o mogu}nostima regulisawa slu`ewa vojnog
roka sportista koji su ve} du`e anga`ovani u sportskim klubovi-
ma u inostranstvu. Zakqu~eno je da }e usvajawe Zakona o amnesti-
ji razre{iti mnogobrojne dileme i probleme u regulisawu vojnog
roka za vrhunske sportiste.

Ministar odbrane istakao je potrebu povratka sportskog
duha u jedinice Vojske, ~emu bi doprinelo formirawe sportske
~ete od sportista i pripadnika Vojske, ali i unapre|ewe sarad-
we vojnih i civilnih, prvenstveno sportskih ustanova.

Razmatrani su i modaliteti saradwe Olimpijskog komiteta
i Ministarstva odbrane u pripremi za predstoje}i Evropski
omladinski olimpijski festival, koji }e se 2007. godine odr`ati
u Beogradu. 

Odlukom `irija koji je radio u sastavu Petar Kne`evi}
(novinar veteran), Qiqana Staletovi} (Glas javnosti), Nino
Brajovi} (predsednik UNS), Ivica Milosavqevi} (Atlas medi-
ja pres) i Lidija Obradovi} (Viva), predsednik `irija, dve
ravnopravne nagrade za `ivotno delo “@ika M. Jovanovi}”,
koje dodequje Udru`ewe novinara Srbije, pripale su dr Pre-
dragu Pej~i}u i \oku Vje{tici.

Dr Predrag Pej~i}, pukovnik u penziji, tokom svoje novi-
narske karijere, obavqao je i du`nost glavnog i odgovornog
urednika vojnog lista “Front”. Za pola veka bogatog novinar-
skog, publicisti~kog i nau~no-istra`iva~kog rada dr Predrag
Pej~i} dao je veliki doprinos novinarskoj profesiji. Objavio
je oko 3.000 novinskih priloga raznih `anrova, preko 170
stru~nih i nau~nih priloga i 25 kwiga i monografija iz vazdu-
hoplovne istoriografije i vazduhoplovnog prava. Neumoran je
i stvara i danas. 

OBELE@EN DAN 
PRVE OKLOPNE BRIGADE

Pripadnici 1. oklopne brigade VSCG 22. decembra
obele`ili su Dan jedinice, koja nastavqa tradicije 1. pro-
leterske NOU brigade. 

Sve~anosti su prisustvovali savetnik predsednika Repub-
like Srbije dr Bojan Dimitrijevi}, komandant Operativnih
snaga VSCG general-major Dragan Kolunxija, predstavnici
policije, `andarmerije i op{tine Vo`dovac, penzionisani i
biv{i pripadnici 1. oklopne brigade i ~lanovi Sekcije bora-
ca 1. proleterske NOU brigade. 

Najboqim pojedincima uru~ene su nagrade, a odr`an je i
takti~ko-tehni~ki zbor. 


